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אש של אהבה

מוסר לחיים

הצדיק הירושלמי המפורסם, הרב אריה לוין, היה 
משגיח בתלמוד התורה "עץ חיים" בירושלים. בתלמוד 
התורה היו מוגשות ארוחות, למרות שהייתה זו תקופה 

קשה מאוד של מחסור.

באחת הארוחות הוגש פודינג כקינוח. אחד הילדים 
ביקש מנה נוספת וקיבל. משביקש מנה שלישית ובקשתו 
סורבה, הוא התעצבן ושפך את כל הסיר. המחנכים 
העבירו אותו לטיפולו של הרב אריה לוין, שתפקידו 
כמשגיח היה לתת לילד עונש מלווה בשיחת מוסר נוקבת.

למרות שרבי אריה היה חם ואבהי, חייכן ושופע אהבה, 
בכל זאת הילד ידע שהוא כבר עבר את הגבול ולכן 
הגיע לחדרו של הרב בשעה היעודה מלא בפחד ובחשש 

מאימת המשגיח.

כשנכנס לחדר ניגש אליו רבי אריה בחום והגיש בפניו 
מנת פודינג, תוך כדי שהוא אומר לילד בְּרֹ: "שמעתי 
שאתה אוהב פודינג אז הכנתי עבורך מנה נוספת..." הילד 
התרגש מאוד מהמחווה הנדירה, מהחום ומהרגישות, 
לבו התמלא ברגשות חרטה, והמעשה האצילי והאהבה 
הגדולה של רבי אריה לוין השפיעו על הילד יותר משעות 
של שיחות מוסר, עונשים, גערות וצעקות. המעשה 
הזה נחרט בלבו והשפיע עליו לכל החיים והוא נעשה 

מחנך דגול  ואהוב.

המדד לאהבה

מתי אתה יודע שמישהו אוהב אותך? כשהוא אוהב 
אותך למרות שאתה לא מתנהג כראוי. אם הוא נשאר 
באהבתו ועוד דואג לך יותר – זה סימן שהוא אוהב 
אותך באמת. כי לאהוב בן אדם שמתנהג כראוי זו לא 

עבודה גדולה, האהבה נמדדת דווקא ברגעים הקשים.

אבל מי מסוגל לכך? אבא ואימא אוהבים את ילדיהם 
גם כשהם לא מתנהגים כראוי, אבל לא כל הורה מסוגל 
להראות אהבה לבנו כאשר הוא לא מתנהג כראוי, וכל 

שכן בנוגע לאנשים זרים.

רק הצדיקים הגדולים אוהבים את עם ישראל באמת 
ובתמים. גם כשהם חוטאים ופושעים. אדרבא, כשעם 
ישראל חוטאים – יש לצדיקים רחמנות גדולה הרבה 
יותר. כואב להם שעם ישראל טועים ושרויים בחושך 
והם מרבים עליהם בתפילה ועושים הכול כדי לקרבם.

הראשון הוא אברהם אבינו שהתפלל על אנשי סדום! 
אבל הדוגמה הבולטת ביותר היא משה רבינו שלא 
הפסיק להתפלל על עם ישראל גם לאחר החטאים 

החמורים ביותר והיה מוכן שימחה שמו בעבורם. 

בעקבותיו צעד שמואל הנביא שגם לאחר שהוא מוכיח 
את העם בחומרה ואומר להם: "אתם עשיתם את כל 
הרעה הזאת..." באותה נשימה הוא גם מוסיף ומדגיש: 
"גם אנוכי חלילה לי מחטוא לה' מחדול להתפלל בעדכם 

והוריתי אתכם בדרך הטובה והישרה...".

לא מוותר על אף אחד

ובעניין זה שמעתי דבר נפלא בשם הרב אהרן לוי 
מערכים שהסביר על מה התפלל משה רבינו לפני 
קריעת ים סוף. הרי ה' הבטיח לו שיושיע את עם ישראל 
והם לא יראו את המצרים עוד לעולם, והוא בעצמו 
אומר לבני ישראל שאין צורך להתפלל כי "ה' יילחם 
לכם ואתם תחרישון", אז מדוע משה עומד וצועק לה' 

עד שה' אומר לו "מה תצעק אלי?"

הסביר הרב שמכיוון שהיו כאלה שבשעת הלחץ והפחד 

מהמצרים באו למשה ותקפו אותו במילים קשות ואמרו 
לו: "המבלי אין קברים במצרים..." והטיחו בו האשמות: 
"למה  לקחת אותנו למות במדבר?" והם למעשה כפרו 
בטובתו של משה ולא האמינו בישועת ה'. ומשה חשש 
שמא אותם יהודים לא יזכו לעבור בים סוף לכן עמד 
משה וצעק והתפלל במסירות נפש על אותם חוטאים 

כי לא רצה ששום יהודי לא יישאר מאחור חלילה.

כמו שאומר רבי נחמן שמשה רבינו קישר את עצמו 
אפילו עם הפחות שבפחותים, וגם עם מי שהיה "נסוג 
מכול וכול", כלומר אפילו היהודי הרחוק ביותר משה 

היה אתו ביחד ובאהבה.

להתרפק על הצדיקים

לכל אדם יש צורך בסיסי להרגיש אהוב. אדם מתרפק 
על זכרונות מאימו כל החיים כי כל המהות של האימא 
היא לתת חום ואהבה לילדים והחום הזה מלווה אותם 
ובונה אותם כל החיים. ואומר רבי נחמן ש"הצדיק נקרא 

אֵם שמניק לישראל באור תורתו" (ל"מ ד).

הצדיקים אוהבים אותנו מאוד. כאשר יהודי זוכה 
להרגיש את אהבת הצדיק הוא מתקשר לצדיק, הוא 
מרגיש אהוב ומחזיר אהבה, וזו מהות ההתקשרות לצדיק 
בבחינת "ונפשו קשורה בנפשו" שנאמר על האהבה 

הגדולה של יעקב לבנימין בן הזקונים שלו.

וככל שהצדיק גדול יותר, כך הוא אוהב את עם ישראל 
יותר, כך הוא יכול לסבול יותר את החוטאים והפושעים 
ולהתפלל עליהם ולהחזירם בתשובה, כמו רבי מאיר בעל 
הנס שבשבוע הקרוב יחול יום ההילולא שלו, ששמע 
לעצת אשתו ולא התפלל על החוטאים שציערו אותו 

שימותו, אלא התפלל שיחזרו בתשובה.

הגעגועים פורצים

ולכן אחד הימים המיוחדים ביותר בשנה הוא יום ל"ג 
בעומר שגם הוא יחול בסוף השבוע הבעל"ט.
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שאלות שנשאלו בקו ההלכה
אדם שאכל כזית לחם ביותר משיעור של כדי 
אכילת פרס (כלומר שאכל 27 גרם ביותר מ7 

דקות) האם יברך ברכת המזון?

נחלקו בזה הפוסקים האם צריך לברך ברכת 
המזון או לא, ולהלכה אם ישנה אפשרות בידו 

לאכול כעת כזית בתוך השיעור הנ“ל יאכל 
כעת ויברך ברכת המזון. כך דעת מרן 

הרב אלישיב זצ“ל (אשרי האיש פרק ל“ז סעיף 

קטן ד‘). ואם אין לו עוד כזית באופן 

שאינו יכול לאכול עוד, לא יברך בפיו 
אלא יהרהר את הברכה בליבו כף החיים 

(סימן ר“י סעיף קטן ז‘, ובן איש חי פרשת מסעי אות ו‘).

מה מברכים על לחם שנעשה מקמח ”טף“?

המצויה  מקטנית  שנעשה  קמח  הינו  הטף  קמח 
באתיופיה, ובני העדה נוהגים לעשות ממנו לחם, ומומחי 
התזונה משבחים אותו שיש בו ערך תזונתי רב, וקטנית 
זו הנקראת טף אינה נאכלת אלא בצורה זו בלבד, 
ומגדלים קטנית זו על מנת לעשות ממנה עיסה ולאפות 
אותה, ועל כן ברכת לחם זה בורא פרי האדמה. (על פי 

דברי הילקוט יוסף סימן ר“ד אות ו‘).

אכלתי בשרי ולאחר כמה שעות לפני שעברו שש 
שעות בירכתי על מאכל חלבי, מה אעשה, האם 
אטעם מהמאכל החלבי כדי שלא תהיה ברכתי 
לבטלה, או שלא אטעם כדי להינצל מאיסור 

בשר וחלב?

עדיף לטעום מהמאכל ולא תהיה ברכתו 
לבטלה, משום שאיסור ברכה לבטלה 
הינו איסור מן התורה ואילו איסור 
אסור  בשר  לאחר  חלב  אכילת 

מדרבנן. (הליכות עולם חלק ז‘ עמ‘ ל‘).

לאחר שטעמתי מהחלבי האם אני 
יכול להמשיך ולאכול כעת את המאכל?

לאחר אכילת בשר יש להמתין שש שעות שלימות, 
ולכן אף אם טעם בטעות מהתבשיל החלבי, עדיין חל 
עליו האיסור להמשיך לאכול, כי עדיין יש חשש של איסור 
בשר בחלב, שאם נשאר בשר בין השיניים ואוכלם יחד 

יעבור איסור, לכן רק יטעם ויפסיק.

חוטי הציצית שלי ארוכים מאד, האם אני יכול 
לגזוז אותם במספרים של ברזל?

נהגו להיזהר לכתחילה שלא לגזוז את חוטי הציצית 
על ידי סכין או מספרים של ברזל, משום שנאמר לגבי 
אבני המזבח ”לא תניף עליהם ברזל“ ולכן נזהרים גם 
בברזל. לכן ראוי להקפיד לחתוך רק במספרים קרמיים, 
או לחתוך בפיו אבל לא לחתוך בסכין או מספריים של 

ברזל. כף החיים (פלאג‘י סימן י‘ אות י“ב)

אני רוצה לקנות שמן זית שמייצרים בכפר ערבי 
או דרוזי, האם צריך שתהיה על זה כשרות או 

שאפשר לקנות גם ללא הכשר?

בזמנינו שישנה תעשיה עניפה וישנם גם הרבה שיטות 
לרמאות את הלקוח, אין להקל בכך אלא צריך כשרות 
או שיראה בעיניו את התהליך כגון שיסחט הגוי בפניו 
את הזתים. מכיון שכיום ישנו חומר שממזג בין שמנים, 
יתכן ומיזגו בשמן זה בצורה בלתי חוקית שמן מן החי 

ואין על כך פיקוח ועל כן חייב כשרות.

שכחתי לברך ברכות השחר בבוקר עד מתי אני 
יכול לברך ברכות השחר?

מי שנאנס ולא בירך ברכות השחר בבוקר יכול לברך 
את כולן במשך כל היום. ויש אומרים שיכול לברך אותם 
גם בלילה אחר צאת הכוכבים עד שילך לישון, ואף שיש 
חולקים המברך יש לו על מה לסמוך. (עי‘ יחוה דעת חלק ד‘ 
סימן ד‘ וילקוט יוסף סימן מ“ו סעיף כ“ה) משנה ברורה סימן נ“ב סעיף קטן י‘.
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פנינים חסידות ברסלב מוסר הפרשה
חידושים לפרשת שבוע

קדושים תהיו

בפרשת קדושים אנו קוראים  (יט, ב) ''דבר אל כל 
עדת בני ישראל ואמרת אליהם קדושים תהיו כי קדוש 
אני ה' אלהיכם''. (יט, ב) רש''י פירש - ''דבר אל כל עדת 
בני ישראל'' - מלמד שנאמרה פרשה זו בהקהל מפני 
שרוב גופי תורה תלויין בה. ''קדושים תהיו'' - הוו פרושים 
מן העריות ומן העבירה.  וראוי להתבונן בפירוש רש''י 
דהיאך יקרא ''קדוש'' מי שנזהר מאיסורי התורה, והלא 
תואר ''קדוש'' הינו תואר עליון ומכובד, כענין שנאמר 
(במדבר טז, ז): ''והיה האיש אשר יבחר ה' הוא הקדוש''. 
לא כל אחד ראוי ויכול לזכות למדרגת הקדושה, ואילו 
לפי פירושו אין כאן שום הקרבה מיוחדת לזכות לתואר 
זה אלא רק באם יקיים המחוייבות שלו לפרוש מהאיסור, 
שזה בעצם שייך בכל אחד ואחד, ואם כן מי הוא ''הקדוש'' 
באמת אחר שבמילא חייבת להיות מידה זו בכל יהודי 
כשר הנזהר מהאסור עליו?!.  ומאידך יש להבין, הרמח"ל 
במסילת ישרים (פכ''ו) בשער ''הקדושה'' מבאר תנאים 
רבים הנצרכים כדי להיכלל במידת הקדושה שהיא בסוף 
מעלות דרבי פנחס בן יאיר (כמבואר במסכת סוטה 
פרק ט), וכמעט שהקדושה נמצאת במעלה הגדולה 
ביותר, והיא המביאה לידי רוח הקודש עיי''ש בדבריו. 
ובכן אם נאמר שכוונת התורה בציווי ''קדושים תהיו'' 
לאותם תנאים שכתבה המשנה, היאך יתכן לבקש זאת 
מכל אחד כפי הנשמע מפשט ציווי התורה ''קדושים 
תהיו'', שהוא ציווי לכל אחד ואחד. ואם נאמר שלא לזה 
נתכוונה תורה בציווי ''קדושים תהיו'', אז למה כן נתכוונה 

תורה לדבריו בציווי זה.

ועוד צריך להבין הרי לפי דבר רש"י לא יוצא שום 
פעולה במצוות עשה של קדושים תהיו, אלא מצווה 
זו מתקיימת על ידי "שב ואל תעשה", ומפשט דברי 
התורה נראה שיש כאן מצוה בקום ועשה, "קדושים 
תהיו" בדווקא? ועוד צריך להבין מה רצתה התורה 
ללמדנו שפרשה נאמרה בהקהל לכל עדת בני ישראל? 
ומה נשתנתה מצוה זו מכל מצוות התורה שלא נאמרו 
בהקהל. ועוד צריך להבין מדוע נאמר שבפרשה זו 
תלויין רוב גופי תורה כמבואר ברש"י והרי מצוה זו היא 
רק אחת מכל תרי"ג מצוות. ונראה לבאר דרש''י ראה 
במצות עריות ציווי מיוחד ושונה מה שאין בכל המצוות. 
שהרי בענין העריות בלבד מצינו שחייבה תורה מה 
שלא חייבה בייתר המצוות.  בענין העריות האדם מצווה 
ומחוייב להשמר בכל הבחינות אם במעשה העבירה 
זה הרי פשוט ומבואר בתורה עריות האסורות, וכמו כן 
במחשבה ודיבור שהם בכלל האיסור ''ולא תתורו אחרי 
לבבכם ואחרי עיניכם'' שדרשו זאת על הרהורי עבירה, 
ובוודאי כולל הדבר דיבור דלא יתכן דיבור ללא הרהור, 
והרי לא מצינו בשום איסור שיהא כרוך בכל כך גדרים 
וסייגים כעריות, ולכן בוודאי במצוה זו יש בה הרבה 
קום ועשה, ולא רק לפרוש מן העריות, ובוודאי רוב גופי 
תורה תלויים בה, כי בלי קדושה אין אפשרות ראוייה 
לקיום כל מצוות התורה בלב טהור ושלם, ופרשה זו 
נאמרה בהקהל, שלא יאמר אדם דבר זה נשגב מבינתי 
וגדול עלי ואין לי אפשרות להגיע אליה לכן נאמרה 
פרשה זו בהקהל, וצריך לזכור בעניין הקדושה  את 
המבואר במסילת ישרים (שם) וזה לשונו: עִנְיַן הַקְּדֻשָּׁה 
כָּפוּל הוּא, דְּהַיְנוּ, תְּחִלָּתוֹ עֲבוֹדָה וְסוֹפוֹ גְמוּל, תְּחִלָּתוֹ 

הִשְׁתַּדְּלוּת וְסוֹפוֹ מַתָּנָה, וְהַיְינוּ שֶׁתְּחִילָתוֹ הוּא מַה שֶׁאָדָם 
מְקַדֵּשׁ עַצְמוֹ וְסוֹפוֹ מַה שֶּׁמְּקַדְּשִׁים אוֹתוֹ. כלומר אדם 
ישתדל ויתאמץ מבחינתו במה שאפשר בסופו יקבל 
את הקדושה כמתנה, וזה המצופה מאיתנו שכל אחד 
יעשה כיכולתו והעיקר על ידי עבודת התפילה שזה 
חלק העיקרי במצוות קדושים תהיו שמבלי התפילה 
אי אפשר להגיע לשום דרגא בקדושה, ודבר זה נדרש 

ומצופה מכל יהודי באשר הוא.

אָמְרוּ: דַּוְקָא רַבֵּנוּ הַקָּדוֹשׁ בְּגִלּוּי תּוֹרוֹתָיו, עֵצוֹתָיו, 
וּדְרָכָיו הוּא הוּא אֲשֶׁר יָכוֹל הָיָה לְגַלּוֹת וְלוֹמַר וּלְצַוּוֹת 
"אֵין שׁוּם יֵאוּשׁ בָּעוֹלָם כְּלָל", כִּי גִּלָּה בְּדִבְרֵי תּוֹרוֹתָיו 
אֵי בֶּאֱמֶת אֵין שׁוּם יֵאוּשׁ בָּעוֹלָם כְּלָל, וְהוּא הוּא 

אֲשֶׁר יָכוֹל לוֹמַר כֵּן. (שיש"ק ו – שמ)

אָמְרוּ אַנְשֵׁי שְׁלוֹמֵנוּ: כָּל דִּבּוּר שֶׁיָּצָא מֵרַבֵּנוּ הַקָּדוֹשׁ 
וַאֲמָרָהּ בָּרַבִּים הֲרֵי שֶׁהִיא שַׁיֶּכֶת לְכָל אֶחָד וְאֶחָד וְאֵין 
מִי שֶׁיָּכוֹל לִפְטֹר עַצְמוֹ מִמֶּנָּה, לוֹמַר: עֵצָה זוֹ אֵינָהּ 
שַׁיֶּכֶת לִי, כִּי בְּוַדַּאי שַׁיֶּכֶת לְכָל אָדָם וְאָדָם בְּכָל עֵת 

וּבְכָל מָקוֹם. (שם ו – שמא)

אָמְרוּ לְעִנְיַן בְּחִינַת הָאֱמוּנָה: שֶׁאִם הָאָדָם הוֹלֵ אַחַר 
שִׂכְלוֹ אֲפִלּוּ כְּשֶׁהוֹלֵ בְּדַרְכֵי עֲבוֹדַת הַשֵּׁם יִתְבָּרַ אָז 
זוֹכֶה דַּרְכָּם לְקַבֵּל וְלִגְדּלֹ כְּפִי שִׁעוּר שִׂכְלוֹ הוּא, אוּלָם 
כְּשֶׁהוֹלֵ וְעוֹבֵד אֶת ה' מֵחֲמַת מִדַּת אֱמוּנָה וְהַתְּמִימוּת 
אֲזַי זוֹכֶה לְקַבֵּל בַּכֵּלִים שֶׁהֵכִין דַּעַת גָּדוֹל כָּזֶה כְּפִי 
שֶׁהוּא בֶּאֱמֶת, שֶׁהוּא דַּעַת שֶׁל אֵין סוֹף וְאֵין תַּכְלִית. 
וּמִזֶּה נָבִין מְעַט מַעֲלַת יִרְאֵי ה' הַתְּמִימִים. (שם ו – שנה)
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"יכול לפטור העולם אדוננו בר יוחאי"
גזרה קשה ונוראה נחתה על יהודי העיר טבריה- 
מושל העיר שהיה שונא ישראל ותאב בצע חיפש עילה 
להעליל על היהודים ולמצוץ מהם את כספם. משלא 
מצא עילה, החליט לגזור עליהם גזירה ללא כל סיבה. 
כרוזים ומודעות ענק פורסמו בכל העיר כולה בשם 
המושל, כי על יהודי העיר טבריה לאסוף לקופתו סכום 
עתק, תוך זמן קצר. ואם לא, יגורשו כל יהודי העיר 
טבריה מעירם, ובהשאירם אחריהם את כל אשר להם. 
גזירת גרוש קשה לצד גזירת איסוף הממון הרב ניצבה 
כעת לנגד עיניהם של היהודים, ידעו הם כי גזירתו של 
המושל גזירה היא, ועומד הוא בדיבוריו. אך ידעו, כי 
גם אם ימכרו את כל רכושם של כל יושבי העיר, לא 
יצליחו להגיע לסכום אדיר זה. ישבו ראשי העיר לטכס 
עצה- כיצד להשיג את הסכום הרב, והחליטו כי הברירה 
היחידה היא לזכות את יהודי התפוצות במצוות "פדיון 
שבויים". כשליח דרבנן הוחלט לשלוח את רבי יעקב 
שמשון משפיטיבקא, תלמידו של ר' פנחס מקוריץ זצ"ל 
שנפטר זמן מועט לפני המעשה. ר' יעקב שמשון שם 
את פעמיו הישר אל עבר בירות שם מתקיימת קהילה 
יהודית. לבירות הגיע עם ערב שבת, ומיד התכונן לקבל 
את פני השבת. יהודי הקהילה קבלוהו בסבר פנים  יפות 
ומאירות, 'אורח מארץ ישראל' זהו דבר יקר. הוא הוזמן 
אחר כבוד להתארח בבית המרא דאתרא. וזה תוך זמן 
קצר נוכח לדעת כי האורח מארץ ישראל מיוחד במינו, 
צדיק ובעל כישרונות. השניים נהנו זה במחיצתו של זה. 
וכך התגלגלו הדיבורים על סיבת בואו של ר' יעקב שמשון 
מארץ ישראל. כשאך נזכר בסיבת בואו, למרות ששבת 
הייתה החל ממרר בבכי על עדת קהילתו. הצטער הרב 
צער גדול, ויותר מכך הצטער על שלא היה ביכולתו 
וביכולת קהילתו לעזור בעניין. "בני קהילתי הם עניים 
אשר בקושי רב מקיימים את מחיתם היומית חודשית 
וק"ו שלא יהא בידינו לעזור אפילו מחלק מזער מהסכום 
הדרוש". ותוך כדי כך געו שניהם בבכיה על רוע הגזירה. 
נראה היה כי כלתה אליהם הרעה שכן זמן נוסף לעבור 
דרך קהילות נוספות לא היה לו, ישבו ובכו... תוך כדי 
בכיה נרדם ר' יעקב שמשון והנה חולם חלום ולפניו ניצב 
מורו ורבו ר' פנחס מקוריץ זי"ע ומושיט לו ידו: "שלום 
עליכם, מדוע בוכה אתה ביום שבת קודש?" סיפר לו 
תלמידו על הצרה ועל אי פתרון לבעיה. "ובכל זאת אין 
להיעצב ביום שבת קודש, הרבה שלוחים למקום. אתן 
לך עצה לפתרון הבעיה". האזין ר' יעקב שמשון לדברי 
רבו בקשב רב והקלה גדולה הרגיש מיד. התעורר ר' 

יעקב שמשון משנתו ושמחה רבה הציפה את ליבו.

***

יום ראשון עם שחר השקים קום ר' יעקב שמשון 
התפלל שחרית בדבקות עילאית. מיד אחר כך יצא אל 
רחוב העיר בחשאי ועקב אחרי העוברים ושבים אשר 

ברובם היו ערביי 
המקום, עניו 

ו  ט ט ו ש
ר  ח א
ת  ו מ ד ה
שהורתה 

י  ב ר ה ו  ל
לפתע  בחלום. 

אותה  את  עניו  צדו 
רגליים  יחף  החגור הדמות. 

. חגורה עבה במותניו ורץ ריצה  ה ל ק
"סליחה אדוני עצור נא מריצתך" דלק אחריו השליח 
מארץ ישראל. וכשזה עצר בפתאומיות. סיפר לו על 
שליחותו במקום ועל הוראת רבו הרבי מקוריץ כי הוא 
זה שיוכל להיות השליח לסייע בעדם. "מה רצונך ממני?" 
שאל ההלך הנראה בדמות ערבי. "מה לי ולכם? הנח 
לי ואלך לדרכי." אך ר' יעקב שמשון לא הרפה ועמד 
על שלו כי הוא הוא השליח להצלת יהודי טבריה. נכנע 
האיש והורה לר' יעקב שמשון לבוא בעקבותיו. עלו 

השניים על גבי חמורים ויצאו לדרך אל הלוא נודע...

***

מרחוק נראה באופק ההר מירון בו טמון התנא האלוקי 
ר' שמעון בר יוחאי. ליבו של ר' יעקב שמשון פעם בחזקה. 
"המתן כאן" פנה האלמוני אל ר' יעקב שמשון. שעה 
תמימה המתין לו לאלמוני מחוץ למערה, הוא לא העז 
להמרות את פיו ולהרהר אחריו. הרגשת מה החלה 
משתחלת בליבו של ר' יעקב שמשון. "לא מדובר בו 
בערבי או בסתם אלמוני, כנראה מדובר באחד מל"ו 
צדיקים נסתרים". הרהר בינו לבין עצמו. בתום השעה 
יצא האלמוני מפתח המערה, עניו אדומות מבכי ואור 
קורן מעל פניו. "הוא מת." הודיע חגיגית לר' יעקב שמשון. 
"הוא מת וגזרותיו בטלו". הגיע בשורת הישועה. כעת 
החל מגולל שיחה עם ר' יעקב שמשון וסיפר כי לומד 
הוא את ספר הזוהר בעיון וכשנתקל בשאלה פונה אל 
ציון התנא ומבקש תשובה ברורה. גם הפעם לאחר 
ששאל לרשב"י את שאלתו וקיבל מענה החל מתחנן 
על נפשם של יהודי טבריה. תוך כדי תפילתו שמע את 
התנא האלוקי ר' שמעון בר יוחאי מתפלל עימו: "יהא 
רעוא, שהמושל ימות במיתה משונה, ותתבטל הגזירה." 
וכך היה. נפרד ר' יעקב שמשון מהצדיק נסתר במילות 
תודה. ומהתנא הקדוש רבי שמעון בר יוחאי, וחזר אל בני 
עירו השמחים והנרגשים עם הפדות והישועה.  בזכות 
התנא האלוקי ר' שמעון בר יוחאי.הישועה היתה כ"כ 
קרובה, וסמוכה אל העיר טבריה. אך כדי לקבלה היה 
עלינו לנדוד רחוק. הן ר' שמעון בעצמו העיד כי "יכול 
הוא לפטור העולם מן הדין", ומה זה בשבילו לפטור 

בני עיר אחת? על אחת כמה וכמה...

בברכת שבת שלום ומבורך

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

כי רבי שמעון בר יוחאי הוא אחד מיחידי הדורות 
ענק עצום בדור של ענקים, שהעיד על עצמו שאם 

יש בעולם רק שני בני עלייה – אלה הוא ובנו.

ורבי שמעון בר יוחאי הגן על כל דורו שלא נראתה 
קשת בימיו, ובכוחו היה למנוע צרות ומגיפות. והוא 
מעיד על עצמו שהוא יכול לפטור את כל העולם מן 
הדין, ומסביר רש"י: "בזכותי. אני סובל כל עונותיהם 

ופוטרן מן הדין".

אבל החידוש הגדול הוא שככוחו אז כן כוחו עתה 
ואפילו עוד יותר ויותר כי צדיקים במיתתם גדולים 
מבחייהם והם ממשיכים לעלות מעלה מעלה – וככל 
שהם מתעלים יותר, כך אהבתם לעם ישראל גדלה 
והולכת והם מוסיפים תפילות והשפעות לעם ישראל.

ולכן גם היום בכוחו של רבי שמעון להגן על כולנו 
ולפטור אותנו מכל הדינים ומכל הצרות.

ואם בשנה שעברה בגלל מגבלות הקורונה לא 
זכינו לעלייה המונית לקברו. השנה צריכים להגיע 
בכפל כפליים בגעגועים גדולים ובאהבה גדולה 

אנחנו ונשינו וטפינו.

"בבנינו ובבנותינו נלך כי חג ה' לנו", וניסע כולנו 
לצדיק הגדול שכל כך אוהב אותנו ורוצה בהצלחתנו 
ובישועתנו האמתית כדי לשמוח בשמחתו הגדולה 
וכדי להתפלל ולפעול ישועות גדולות בכל התחומים 
ובפרט ישועות הנפש להינצל מהיצר הרע ולהתקרב 

לה' באמת שזו הישועה האמתית.

נותנים כוח לרבי שמעון

וחשוב מאוד שנדע לפחות כטיפה מן הים לאן ולמי 
אנחנו נוסעים ולפני מי אנחנו עומדים לכן ראוי ללמוד 
את המקורות ולהתבונן בגדולת הצדיק ולדעת באמת 
שרבי שמעון אוהב אותנו ומתפלל עלינו ומחכה לנו 
כמו אבא אוהב שרק רוצה שנבוא ונשמח בשמחתו 
ונבקש כל משאלות לבנו והוא כבר יפעל עבורנו 

את כל הישועות.

את  מרגישים  כבר  אנחנו  היקרים,  ישראל  בני 
הגאולה בפתח. ואנחנו מכירים את הנבואות הקשות 

על הגאולה העתידה.

אבל אנחנו גם יודעים שהצדיקים לא יוותרו על שום 
יהודי, ושהם רוצים להביא את הגאולה ברחמים; כידוע 
המעשה מהחוזה מלובלין שאמר באחת מדרשותיו 
שהוא יכול להביא את הגאולה אבל הוא מעכב 
זאת כדי שיהיה תיקון לכל הנשמות הנידחות; וכן 
אמר ר' יהודה זאב ליבוביץ' זיע"א שהוא מעכב את 
הגאולה כדי שלא תהיה עוד שואה חלילה ושהגאולה 

תבוא ברחמים.

נבוא בהמונינו לרבי שמעון, כי ככל שיש יותר יהודים 
אצל הצדיק כך יש לו יותר כוח לפעול בשמיים, ונבקש 
ממנו גאולה ברחמים גדולים בלי לוותר על שום 
יהודי ונבקש ממנו שגם לא יוותר עלינו ועל כל קרובי 
משפחתנו ונפעל ישועות גדולות בפרטיות ובכלליות 

בגשמיות וברוחניות לנו ולכל עם ישראל, אמן.
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הרה"ק רבי נפתלי נולד לאביו הגאון ר' מנחם מענדל רובין 
זיע"א, בחג השבועות תק“כ, ביום פטירת הבעש“ט הקדוש, 
ונתקיים בו הפסוק ”וזרח השמש ובא השמש“ - עד שלא שקעה 
שמשו של זה (הבעש"ט) זרחה שמשו של זה" (ר' נפתלי).

בני המשפחה, שעוד בשנות נעוריו הראשונות שמו ליבם 
לכשרונותיו המזהירים של ר‘ נפתלי, עודדוהו להתמסר ללימוד 
התורה, והוא למד אצל דודו גאון הגאונים, ר‘ משולם איגרא 

שלבו היה מבעית בתורה. למד עמו ר‘ נפתלי הצעיר 
זמן וזמנים טובא, מילא כריסו בש“ס ופוסקים, ועם 

התבגרו היה אף הוא לתלמיד חכם מופלג, 
הגבוה משכמו ומעלה מכל בני גילו.

בחיסרון  בלבו  הרגיש  נפתלי  רבי 
בדבקות בהשי"ת, ומשום כך נמשך לבו 

לדרך החסידות ועל אף שאביו היה נמנה 
עם המתנגדים לחסידות אזר ר', נפתלי הצעיר 

אומץ, ושם פעמיו לליז‘נסק, מקום שם קיוה להתקבל 
כתלמיד אצל רבי אלימלך. ואכן לאחר מאמץ גדול קבלו 

הרבי ר' אלימלך מליז‘נסק להיות כתלמיד. 

מעמו עבר אל החוזה מלובלין, שקירבו אל לבו ואהבו כבן. 
ביחוד מתפעל היה מחכמתו העצומה שיראה היתה קודמת לה. 

היה הוא, ר‘ נפתלי, מאותם סוג צדיקים של רוב חכמתם 
העליונה אין לנו בהם השגה כלל. כך, שאם באנו לספר אודות 
עבודתו בקודש, יהיו אלה פרטים אחדים, שרק בקושי הרי הן 
עובדות התואמות להשגתנו. לילה לילה היה מתעורר בחצות 
ועורך תיקון חצות בבכי ויללה. מסתגר היה בחדרו, ובפישוט 

ידיים ורגליים שופך לבו כמים נוכח פני ה‘. 

היתה זו מדריגתו העצומה של ר‘ נפתלי מרופשיץ, לא 
לדבר שום דבר ריק, אף עם אשתו ובני ביתו. שאף כאשר 
היה נזקק לדבר עמהם במילי דעלמא, דיבר בנוסח כזה 
שיבינו הם את מה שהם צריכים, ואילו הוא כשלעצמו ייחד 

בזה יחודים עליונים.

כשחלה פעם לעת זקנתו פסק מלדבר, והיה כאלם ממש. 
בני הבית נבהלו, ולא ידעו מה היה לו. הדבר גם הקשה 
עליהם מאד. חלפה תקופה ניכרת, ועדיין בשתיקתו 
הוא עומד, נכנס אליו בנו ר‘ אברהם חיים זצ“ל 
ואמר לו : ”אבי לפי ראות עיני יכול אתה לדבר, 
אלא שאינך רוצה לדבר מכל מקום אמור 
לי עתה לפחות מהי סיבת הדבר“. פתח 
פיו הקדוש ואמר : ”בני, מיום עמדי על 
דעתי לא דיברתי דבר וחצי דבר בלי יחוד, 
אולם עכשיו נחלש מוחי מחמת זקנה, ואין 
בי כח לנהוג כך, אמרתי אפוא בלבי, אבלום פי 

מלדבר כל עיקר“.

פטירתו

טרם פטירתו קרא אליו את הצדיק ר' שלום מבעלז והעביר 
לו דברים נסתרים שקיבל מאת האוהב ישראל מאפטה. 
וכך היה סימן בידם כי יום פטירתו קרב ובא. ואכן לאחר 
תקופה חלה ר' נפתלי ומחליו זה לא קם. וביום י"א אייר שנת 
תקפ"ז,נצחו אראלים את מצוקים ונשבה ארון הקודש ונצחו 
אראלים את מצוקים. ונסתלק ר' נפתלי לעולם שכולו טוב. 
ומנוחתו כבוד בפולין עיר לאנצ'וט הסמוכה לריישא. זכות 

הצדיק הקדוש תהא מגן וצינה עלינו ועל כל ישראל אמן!

תפילת חנה

כאמור במאמר הקודם, מתפילתה של חנה למדו 
חז"ל הרבה מהלכות התפילה, ובוודאי זהו חיזוק גדול 
לכל הנשים, לראות לאחזו מדרגה זכתה אישה בכח 
תפילתה - ללמד את כל עם ישראל הלכות תפילה, 

וללמדם כיצד להתפלל ולטעון טענות לה', ועוד 
כמה צריכים להתעקש ולא להתייאש – שהרי 

ועוד  ושלושים,  מאה  בגיל  נפקדה  חנה 
זכתה שעד עצם היום הזה חלק גדול 

מעם ישראל אומרים את תפילתה: 
"ותאמר עלץ ליבי וכו'" בכל בוקר 
ושפתותיה  השחרית,  בתפילת 

דובבות בקבר.

ועיקר העיקרים - יצא ממנה בן השקול 
כמשה ואהרן ביחד, והוא שפט את כל עם 

ישראל ומלך עליהם, והוא היה בעצמו בעל תפילה 
שמעיד עליו הכתוב בכמה מקומות שעמד בתפילה 
לילות שלמים, ובכך הכניע את כל אויבי עם ישראל, 
והוא לימד את עם ישראל ללכת בדרך זו של תפילה 
ותשובה, וכל זה רק בכוח תפילותיה של אמו. להלן כמה 
דוגמאות מן הטענות של חנה, שעל ידן ניצחה את ה' 
יתברך וזכתה שתתקבל תפלתה: "ותאמר ה' צבאות..." 
- ריבונו של עולם! מכל צבאי צבאות שבראת בעולמך 

קשה בעיניך שתתן לי בן אחד? "וחנה היא מדברת 
על לבה" – על עסקי לבה. אמרה: ריבונו של עולם! 
כל מה שבראת באשה לא בראת דבר אחד לבטלה. 
עיניים לראות, חוטם להריח, פה לדבר, ידיים לעשות 
בהן מלאכה, רגליים להלך בהן, דדים להיניק בהם... 
דדים הללו שנתת על לבי למה? לא להיניק בהם? תן 
לי בן ואיניק בהם... חנה גם היתה דבוקה כל כך 
בדרך של התפילה, עד שלא רצתה לקבל 
שום דבר בלי תפילה, אפילו הדבר הטוב 
ביותר. את זה ראינו, כאשר שמואל 
גדל קצת, ועשה טעות שהתחייב 
עליה מיתה, ואז באה חנה וצווחה 
לפני עלי שהכיר אותה: "אני האשה 
הנצבת עימכה בזה להתפלל אל ה'", 
אני האשה שניצבתי עמך כאן והתפללתי 
כל כך הרבה עד שזכיתי לבן הזה – אל תעניש 
אותו. אמר לה עלי: הניחי לי להענישו ואתן לך 

בן אחר גדול ממנו.

לי  ה'  ויתן  התפללתי  הזה  הנער  "אל  לו:  אמרה 
את שאלתי אשר שאלתי מעמו", על הילד הזה אני 
התפללתי... אני רוצה דווקא את הילד הזה שקיבלתי 
על ידי תפילתי אף שאתה יכול לתת לי בן טוב וגדול 
ממנו, אך מאחר והוא לא יבוא על ידי תפילה איני רוצה 
בו, אלא אני רוצה בבן הזה שהתייגעתי והתאמצתי 

בתפילה בשביל לקבלו!

מובא (שש"ק א) מעשה מגודל כוחה של תפילת 
הנשים: פעם נחלה מאד בנו של רבי שמעון, שהיה 
השמש של רבינו נחמן מברסלב, ובצרתו נכנס לרבינו 
שיבקש רחמים על החולה, אולם רבינו הקדוש לא ענה 
לו כלום. הבין רבי שמעון שמצבו של בנו הוא בכי רע, 
וכשבא לביתו אמר לזוגתו: "אם את רוצה בן חי וקים, אל 
תישני הלילה!". נעמדה אשתו ליד עריסת בנה החולה 
ובכתה כל הלילה לרפואתו. למחרת, כשנכנס רבי 
שמעון לפני רבינו לשמשו, פנה אליו רבינו ואמר: "לא 
ידעתי שתפילת הנשים חשובה כל כך אצל ה' יתברך! 
היא פעלה בתפילתה גם רפואה לבן וגם אריכות ימים 
ושנים..." ראו והביטו מהו הכוח שנתן בידן של הנשים, 
שהרי אפילו רבינו הקדוש לא יכול היה לעזור לאותו 
חולה, ובוודאי הוא ראה במקום שראה שכבר נגזרה 
גזרה שאי אפשר לבטלה, ולמרות זאת, אמו של החולה 
- בתפילתה הזכה היוצאת מעומק הלב - ביטלה את 
הגזרה ואף הוסיפה לבנה שנות חיים רבות וארוכות...

לכן, כל אשה שתלך בדרכן של האימהות הקדושות, 
ושל כל הנשים הצדקניות שהיו בכל הדורות - להרבות 
בתפילה, ולהתעקש בתפילה, ולנצח את ה' יתברך בכל 
מיני אמתלאות וטענות והפצרות - תזכה בוודאי גם היא 
לדברים גדולים ואף לבנים כשמואל הנביא שינהיגו 

וידריכו את עם ישראל בדרך הנכונה.

הסדרה לשלום הבית
מאת  הרב שלום ארוש
052-2240696

לאורם נלך
הילולא דצדיקיא
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איך אומרים תודה באמת?

ומה עושים כשיש ניגוד בין דעתי לדעת הורי?

שאלה: אני בחור מארצות הברית שמעונין 
לעשות עליה, ההורים שלי מתנגדים לזה 
מאוד. הם רוצים שאשר בחו"ל, אלמד כאן 

ואתחתן. מה עליי לעשות?

תשובה: חז"ל למדו אותנו, שבמקרה שאבא שלך 
אמר לך להדליק אש בשבת, אזי אע"פ שהתורה צוותה 
אותך לכבד הורים, במקרה כזה אסור לך לשמוע בקולו. 
ולמה? כי הקב"ה ציווה אותך לא להדליק אש בשבת. 
הקב"ה הוא הרב, וכולנו תלמידים, גם ההורים שלך. 
ודברי הרב ודברי התלמיד, דברי מי שומעים? דברי הרב. 
ומכיוון שמצוות ישיבת ארץ ישראל מוטל גם על הוריך 
לכן אינך מחוייב לשמוע להם בדבר זה (עיין בשו"ת 
מהר"ם מרוטנבורג סימן ס, ובשו"ת מבי"ט ח"א סי' קלג, 
בשו"ת בית יהודה יו"ד סי' נד, והפאת השולחן ב) לכן 
אינך צריך לשמוע בקולם כשהם אומרים לעבור על 
רצונו של הקב"ה. אתה בחור צעיר, אתה יכול לעלות 
לארץ, להתחיל להשתלב פה, אולי באיזו ישיבה או 

באיזה מקום עבודה, ולהתחיל לחיות חיים יפים!

תגיד להורים שלך: "הורים יקרים אני אוהב אתכם 
אהבת עולם, אני ממש אוהב אתכם, אבל אני רק רוצה 
לבקר בארץ, איזה חודש חודשיים, רק לנסות ללמוד 
משהו", בחכמה תגיד להם. ואז ברגע שתעלה לארץ 
ותשתלב פה, בכל יום תשתדל להתקשר אליהם, לא 
בכל שבוע אלא ממש מידי יום. תגיד להם: "שלום הורים 
יקרים, אני אוהב אתכם ומתפלל עליכם. היום הייתי 
בכותל המערבי... אצל רבי שמעון בר יוחאי... היום הייתי 
אצל רבי מאיר בעל הנס...", כל פעם תספר להם על 
מקום אחר שהיית בו, "...והתפללתי עליכם. ברוך השם, 
אני ממש מרגיש שהחיים שלי מאושרים! ישתבח שמו!". 

תעשה הכל בחכמה. אל תגיד להם שאתה מתכוון 
לעלות לארץ לצמיתות, רק תגיד להם שאתה רוצה 
לבוא לבקר בארץ, קצת להתחזק בארץ ישראל. גם 

תעשה תפילות שתצליח פה בארץ ותתעלה.

שאלה: הבת שלנו חלתה במחלת נפש קשה 
ה"י. אנו עושים את החוק של התודה אבל 
לא מצליחים לעשות אותו באופן אמיתי 
ועמוק. כבוד הרב, איך זוכים באמת להודות 

מכל הלב גם על הקושי?

תשובה: מצד אחד הניסיון שאתם עוברים הוא קשה 
עד למאוד, אדם שלא חווה את הניסיון הזה לא יוכל 
להבין את הייסורים של אבא או אמא שרואים את 

הילדה שלהם חולה בנפש, ה' ישמור ויציל.

מצד שני אנחנו צריכים לדעת, שאפילו כשקשה לנו, 
ה' עושה איתנו רק, ואך ורק טוב.

דיברתי עם איזה יהודי, שסיפר לי שיש לו כאבים באיזה 
איבר בגוף. והוא כמעט יוצא מדעתו מזה! הוא לא יכול 
לעשות כלום, הוא עצוב ומיואש. אמרתי לו: "אני מבין 

אותך, כואב לך ואתה סובל, "ואי! כמה שאתה סובל! 
אתה צודק שאתה ביאוש! תמשיך להיות ביאוש!.. זה 

מה שאתה רוצה לשמוע? שאני אצדיק אותך?"

אמרתי לו שיש כאלו אנשים בעלי ייסורים בדור שלנו 
שהיו מוכנים לתת כל כסף בעולם שיהיו להם את 
הייסורים שלו, והם היו 24 שעות ביום רק רוקדים שאלו 

הייסורים שיש להם. 

אתה מבין שיש אנשים שסובלים ייסורים שהם פי מאה 
מהייסורים שאתה סובל? והם מקבלים את זה באהבה 
וחיים ושמחים, ואתה לא רוצה לקבל את הייסורים שלך 

באהבה וסתם מפסיד את החיים.

אבל אתה יודע שיש אנשים, לא על אף אחד מישראל 
שחולים במחלות קשות מאוד ויש להם ייסורים קשים 
מאוד, ואפילו אני, מידי פעם הקב"ה משגיח שיש לי 
כאבים קשים מאוד, ישתבח שמו לעד, בסדר, אנחנו 
אומרים תודה, לא מבינים, לא תמיד מבינים למה זה 
טוב, אנחנו רק מאמינים שמי עושה לי את הכל? אבא 
שאוהב אותי, ואבא לא עושה רע לילדים שלו, לכן ודאי 
שזה לטובתי, ותודה! אנחנו ב"ה שמחים וחיים ועושים 
טוב. ומה קורה איתך? אתה לא מוכן לקבל את הייסורים 
שה' יתברך עושה איתך ולכן אתה משותק, מיואש, עצוב, 
ולא עושה כלום. יש אנשים שעוברים כאלו ייסורים לא 

באיבר אחד, ה' יציל אותנו, בכמה וכמה איברים. 

נכון, אתה לא מבין, אבל אתה צריך להאמין שמי 
עושה את הכל? הקב"ה, שהוא אוהב אותך, והכל טוב!". 

וברוך ה' שזיכה אותנו לשכנע אותו שיקבל את הייסורים 
באהבה ושילמד את החוק של התודה וכו'. ואני בטוח 
שאם הוא יתחזק באמונה וישמח, קודם כל הוא יתחיל 
לחיות, וגם בוודאי שאם אדם יקבל את הייסורים באהבה 
בוודאי גם יעזבו אותו הייסורים. אבל כשאדם בועט 

בייסורים, הייסורים רק מתגברים ומתכפלים.

וגם בניסיון שאתם עוברים עם הבת, מצד אחד כמו 
שפתחנו זה אכן ניסיון מאוד קשה לראות את הבת שלכם 
במצב כזה, יש מי שיגיד שלא? זה קשה! אבל אם בורא 
עולם החליט שזה מה שהאדם צריך לעבור – גמרנו! 
דבר ראשון – הקב"ה אוהב אותך! אוהב אותך ועושה 
את הכי טוב בשבילך. למרות שאנחנו לא מבינים אבל 
מאמינים! ואתם צריכים לקבל את הייסורים באהבה! 

כי זו האמת! למרות שהאמת קשה להבנה.

לכן קודם כל כבר צריך להתחיל לשמוח ולחיות, ורק 
בצורה  כזו אפשר לפעול ישועה בעזרת השם.

כי עד שאדם לא מקבל את הייסורים באהבה הוא 
לא יכול לפעול ישועה.

לכן המלצתי אליכם ללמוד עוד פעם את החוברת 
'חוק התודה', שמה כתבתי את השכלים איך לקבל את 
הייסורים באהבה. ובעזרת השם תזכו לעבוד עם החוברת 
הזו בצורה נכונה, להגיד תודה מכל הלב ולראות ישועה 

שלמה בקרוב ממש אמן כן יהי רצון.

שו"ת אקטואלי
השאלות שלכם, התשובות של הרב

שידור חי
על ידי הרב שלום ארוש שליט"א
בכל יום שלישי, בשעה 20:00

שאלות ותשובות

ניתן לשלוח שאלות במייל
me5812210@gmail.com
או כמסרון לנייד:
052-6672221
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הצהבת הנעלמת

שמי אורה ואני בת 15, רציתי לספר לכם על 
הנס העצום שקרה לנו בזכות התודה:

אימי ילדה בת במזל טוב לפני מספר שבועות, 
עכשיו אנחנו משפחה של תשעה ילדים ברוך 

השם. התרגשנו מאוד וחיכינו מתי אימי 
תוכל לחזור הבייתה- כרגיל אחרי 

שלושה ימים.

אבל למחרת הולדת התינוקת 
היה  לא  זה  צהבת,  לה  מצאו 

במספר גבוה, אבל היא הייתה זקוקה 
למעקב, הרופאים עקבו אחרי אחותי 

לראות אם הצהבת יורדת.

אבל הצהבת רק עלתה מיום ליום והגיע כבר 
למספר גבוה.

ידענו שאמא שלי לא תוכל לחזור הביתה 
כשהתינוקת עם צהבת, התאכזבתי מאוד...

ואכן- הרופאים המליצו להישאר בבית החולים 
למעקב, כדי לראות שהכל בסדר.

רצתה  וגם  לדאוג  התחילה  כבר  גם  אימי 
לחזור לבית.

ואז עלה בי הרעיון- אני אגיד תודה כמו שאני 
יודעת ושלמדנו שהרבה נושעו ממנה, ואכן 
התחלתי לומר תודה, והסברתי לאחים 
הקטנים שלי כמה חשוב לומר תודה 

אפילו שאמא לא בבית.

המשפחה  כל  כולנו  ובאמת 
תודה  אמרנו  בתודה,  התחזקנו 
על כל הטוב וגם על הקושי שאמא 
לא מגיעה, שהקטנה עם צהבת והרגשתי 
שהתודה מאוד עוזרת להתמודד כי הבנתי 
שהכל לטובה, וזה בטוח טוב גם אם לא נראה.

ואז הבלתי יאומן קרה

כבר יום למחרת הצהבת ירדה ממש ויום 
לאחר מכן- אמא שלי חזרה הביתה עם אחותי 
התינוקת המתוקה. שניהם בריאות ושלמות 

ברוך השם.

אמרתי תודה, התינוקת נרפאה ואמא הביתה חזרה .

רוצה לזכות בפרס? שלח לנו סיפור תודה
בעל תוכן ייחודי ותזכה בפרס ללא הגרלה
al5308000@gmail.com | 02-5812252

ילדים מספרים

תודה
ילדון חידודון

al5308000@gmail.com | 02-5812252

איזו מילה בת 3 אותיות מופיעה בפרשתנו ארבע 
פעמים בפסוק אחד ?

תשובה פרשת צו: במכת כינים המצרים סטרו לעצמם (בעל 
הטורים), ובסמיכות למכת בכורות כתוב "ויצא מעם פרעה בחרי 
אף" (יא, ח) אומר ריש לקיש (זבחים קב.) סטרו ויצא. כלומר משה 

רבינו היכה את פרעה על לחיו ויצא!

זוכה: משפחת חזן, ירושלים.

פתרונות יש לשלוח למייל
al5308000@gmail.com
או לפקס: 02-5812252
יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

זוכה פרשת צו: משפחת ליזרוביץ, ירושלים. 

מדור ילדים
שעשועון מגוון
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סמכות הורית ומשמעת בגיל הרך פרק י'

השבוע, נמשיך בע"ה עם אחד הפתרונות החינוכיים 
"לריפוי" מחלת הילדים בגיל הרך. הסברנו בעבר, 
שחלק ניכר ממחלת ה"עקשנות בגיל הרך" אפשר 
לרפא באמצעות לימוד ותרגול עצמאות. הרעיון הוא: 
שההתנהגות העיקשת של הילד, נובעת מתוך רצונו 
לגלות את עצמאותו, אז הפתרון הוא לעזור לו לגלות 
עצמאות בדרך יצירתית ובטוחה, ע"י מטלות ועבודות 

הבית.

מטלות הבית כחלק מהסדר-יום

אצל הילדים הגדולים, נכניס את מטלות 
הבית לסדר היום. ניתן לילד לבחור מה 
המטלה אותה הוא אוהב לבצע (פינוי 
השולחן,  עריכת  מהשולחן,  הכלים 

החלפת מצעים, הכנסת כבסים למכונת 
הכביסה, תלייתם וכו') ונקבע ביחד שהוא 

יבצע אותה אחת לשבוע. 

ככל שהילדים מתבגרים, חלות עליהם יותר "משימות 
בסיס", אותן יש לבצע בתדירות גבוהה יותר.

חשוב לזכור, המשימות הביתיות עלולות לגרום לקנאה 
"חיובית" בין אחים. הגדול יקנא בקטן משום שמשימתו 
קלה יותר, ולכן יבקש להתחלף אתו בפעם הבאה, 
תהיו גמישים ותזרמו. אצל ילדים קטנים, בגיל שנתיים, 
משפיעה בעיקר פעולת החיקוי, ולכן צריך להראות 
לילד את הפעולה מספר פעמים, ואח"כ, קרוב לוודאי 

שהוא ירצה לחקות את המבוגר.

עבודת צוות

אין כזה מושג שיש ילדים בבית שפטורים ממשימות. 
יש לחלק בין כולם את העבודות. 

לדוגמא: הילד שופך מים ומקרצף וההורה גורף. הילד 
מביא את הכביסה מהמכונה ואח גדול תולה. הילד 
מפנה את הכלים והאחות שוטפת. הכול בהתחשב בגיל 
הילד, על פי חלוקה מראש או לפי התנדבות (אם יהיו 
שבחים ופרסים למתנדבים, בסוף יהיו מספיק כאלו).

אם שמנו לב במהלך העבודה, שלילד יש קושי לבצע 
את המשימה- כדאי לעודד אותו, להראות לו ששמנו 

לב שאע"פ שקשה לו הוא מתאמץ. 

אפשר להציע לו תמריץ ואפילו להגיד לו שתמורת 
הזמן והמאמץ שהוא משקיע מעצמו בניקיון, ההורה 
ישקיע בו באותה מידה ואף יותר. לדוגמא: ייקח אותו 

איתו לקניות, סידורים וכדו'

פעילות עם חברים

כשילד, בד"כ בגילאי 7-8 ומעלה, מגיע עם חבר הביתה 
ומתלונן שמשעמם להם, ננסה לשאול אותם אם הם 

רוצים שיתנו להם משימה. 

אפשר לעשות את זה בצורת "משחק זמן" - 
לתת להם משימות ולמדוד כמה זמן לוקחת 

כל משימה או בכל צורה מעניינת אחרת.

כל משימה מתחילה ב"חימום" - שהם 
פעולות שלא קשורות לניקיון או סדר, 
ומשם מתקדמים עם מטלות שקשורות 
לחדר האישי שלהם ואז למרחב הציבורי 

של הבית.

רעיונות לחווית סדר וניקיון:

מגירות נעליים- אלה תמיד מתלכלכות וזה מעניין 
למיין ולנקות, מה גם שתמיד ישנם כמה זוגות נעליים 
שחסרות להם בן זוג וזה פרויקט מעניין לחפש להן שידוך. 

ישנן גם נעלים ישנות שניתן למסור לגמ"ח או לזרוק.

מזווה/ארונות- מקום שהילדים מאוד אוהבים לסדר כי 
זה קשור באוכל, וניתן לסדרו יחדיו ולתת לילד לחשוב 
ולהחליט היכן להניח כל דבר, הסדר גם קשור למיון 
והכללה, לדוגמא: מיון תבלינים לחוד, מוצרי אפייה לחוד, 
קופסאות שימורים לחוד וכדו'. שטיפת כלים- את הילדים 
הקטנים, בגילאי שנתיים בערך, כדאי להושיב על הרצפה 
עם גיגית מים ומעט סבון כלים, ולתת להם לשטוף את 
הבקבוקים שלהם, או צלחות הפלסטיק שלהם לבד (ניתן 
לבצע גם בחצר או במרפסת) נאפשר להם להירטב 
ולהתלכלך לא נצעק כשהמים ישפכו ולא נפריע להם 
במהלך הניקיון, זה לא יקרה כל יום ועלינו לאפשר את 
הלכלוך מידי פעם, כי רק כך הם יאהבו לעזור ולנקות. 
הכנת עוגה- ילדים בדרך כלל אוהבים לעזור לאמא 
בזמן הכנת עוגות. הם מערבבים, מלקקים את הקרם, 
מגישים את החומרים וכו'. ניתן לשלב את ניקיון הכלים 
בזמן הכנת העוגה, כשאת הכלים רוחצים בזמן שהעוגה 
נאפית בתנור.  ניקיון הרצפה- לרוב, מדובר בפעילות 

שבנות בגילאי 4-8 יעדיפו מכיוון שזה גיל שבו בנות רוצות 
לחקות כל דבר שאמא שלהן עושה. ננסה "לנצל" את 
זה ולגרות אותן לחקות אותנו גם בניקיון, "אבא, תראה 
איזה נקי הבית, אתה יודע מי שטף אותו היום?!" פרגון 
טוב, יעזור לנו לשמור על עבודת "העוזרת" לטווח ארוך.

סידור ארונות ומגירות- נותנים לילדים להחליט לפי 
מה לסדר? צבעים, גדלים, סוגים וכדומה. עדיף להתחיל 
מסידור מגירות שקשורות לילדים- כך הם מרגישים 
שהם מסדרים משהו שחשוב להם. כביסה- ניתן למיין 
את הכביסה יחד ותוך כדי ללמד את הילד שצבע מסוים 
עלול להכתים את האחר ולכן מפרידים צבעים בכביסה. 
אופציה נוספת למשחק - הילד מעביר להורה בגד מסוים 
ובכל פעם הוא אומר למי מבני הבית שייך הבגד. ריפוי 
בעיסוק- מומחים טוענים כי פעולת תליית הכביסה 
עם אטבי הכביסה דורשת מוטוריקה עדינה- "הפרדת 
אגודל ואצבע" פעולה זו תעזור בע"ה בעתיד בכתיבה 
נכונה (אחיזת עפרון). אפשר גם לנסות ולפתוח את 
אטב הכביסה כל פעם עם אצבע אחרת משולבת עם 
האגודל (קמיצה ואגודל או זרת ואגודל וכן הלאה), כך 
יתחזקו בע"ה כל שרירי האצבעות. הורים יקרים! בכדי 
ליישם ולהצליח ברעיונות הנ"ל דרושה כמובן הרבה 
סבלנות ואכפתיות והכי חשוב- תפילה לה' יתברך 

שתשרה השכינה במעשה ידינו, אמן.

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 

שלושה גנבים רצו להתגנב לאוניה בלי לשלם. 
לקחו שלושה שקים גדולים והתחבאו בתוכם. 
הגיע השומר של האוניה רואה 3 שקים מלאים. 
מההה,  מההה  שומע  בראשון  בעט  השומר 

כנראה שיש פה כבש, אמר לעצמו...

בעט בשק השני שומע קוקוריקו, כנראה שיש 
פה תרנגולות, אמר לעצמו... בעט בשק השלישי, 
פעם פעמיים שלוש וכלום אין תגובה. נתן בעיטה 
חזקה במיוחד. לפתע הגנב נשמע צועק מתוך 

השק: אורז, אורז.

העלון מוקדש
לחזרה בתשובה שלמה

אהוד ניסים בן קלודין יקוט 

להקדשת העלון: 02-5308000

בדיחות הדעת
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